
 
ACTA NÚM. 1/2021 3a COMISSIÓ DE SEGUIMENT DEL PACTE DE CIUTAT 

 
A la ciutat de Sant Feliu de Llobregat, el dia 1 de febrer 2021 quan són les setze hores, 
es reuneixen en sessió virtual per celebrar la 3a sessió de la Comissió de Seguiment 
del Pacte de Ciutat de Sant Feliu de Llobregat, les persones que es relacionen a 
continuació:  
 
Il·lma. Sra. Lídia Muñoz Cáceres  
Alcaldessa  
Sr. Oriol Bossa i Pradas  
Primer tinent d’Alcaldia i president de l'Àrea de Govern Obert i Serveis Generals. 
Flavia Reina i Fajardo  
Tercera Tinent d’Alcaldia i presidenta de l'Àrea de Drets de Ciutadania i Polítiques 
Socials  
Sra. Mireia Aldana Llorens  
Quarta tinent d’Alcaldia i presidenta de l'Àrea de Territori, Sostenibilitat i Activitat 
Econòmica  
Sra. Loren Rider Jiménez  
Regidora d'Activitat Econòmica, Cooperativisme i Ocupació. Feminismes i LGTBI. 
Salut Pública i Consum  
Sr.Manel Martínez  
Regidor de Cultura, Seguretat Ciutadana i Organització  
Sr. Aitor Rivera 
Regidor d’Habitatge, Tecnologies, Comerç i Turisme i Joventut 
Sra. Lourdes Borrell Moreno  
Portaveu Grup Municipal PSC  
Sra. Manel Leiva Velázquez  
Portaveu Grup Municipal SFECP 
Il·ltre. Sra. Xavier Alegre Buxeda  
Regidor no adscrit  
Sr.Elisabeth Valencia 
Portaveu Grup Municipal C’s 
Sr. Jaume Manyoses Canadell  
Portaveu Grup Municipal Tots Som Sant Feliu  
Sr. Silvestre Gilaberte Herranz  
Portaveu Grup Municipal VxSF  
Sra. Àngels Salas Alonso 
Gerent 
Sr. Rafael Bellido Cárdenas  
Director de l'Àrea de Territori, Sostenibilitat i Activitat Econòmica  
Sr. Jordi Soto 
Assessor 
Sr. Ricard Valls González  
Tècnic de Projectes transversals, moderador de la sessió  
Sr. Albert Ferrer Jimenez  
Cap de l'Oficina Tècnica del Soterrament i tècnic de suport del Pacte  
Sra. Mireia Suñer Campanales  
Tècnica de l'Oficina Tècnica del Soterrament i tècnica de suport del Pacte  
Sra. Dolors Turu Balmes  
Cap del departament de Promoció Econòmica i tècnica de suport del Pacte  
Sra. Raquel Gómez Escobar 
Tècnica d’Habitatge 
Sra. Gemma Castellví 
Tècnica del Programa de Dones 



Sra. Julia Latorre Mingrat  
Síndica Municipal de Greuges  
Sra. Pilar Gonzalez Reyes 
Tècnica Creu Roja 
Sr. José Javier Sánchez Santos  
Secretari d’Amics de la Natura   
Sra. Montse Blay Prat  
Consell de Dones - Associació d’Amics de l’Escola Mestre Esteve  
Sr.Isaac Amela Abellán  
President de l'Associació de Discapacitats Físics de Sant Feliu de Llobregat  
Sra. Saida Eliluch  
CCOO  
Sr. Ramon Pons  
PIMEC Baix Llobregat-Hospitalet  
Sra. Carla Sabatés 
Tècnica àmbits socials Solidança  
Sra. Susana Fry 
Cooperativa Sant Feliu Ciutat Viva 

Sra. Maribel González  
AAVV Can Calders 

S’excusen 

Sra. Julia Latorre Mingrat  
Síndica Municipal de Greuges  
 

Ordre del dia 

 Estat de situació (dades i indicadors principals) 

 Grau de compliment 

 Descripció de les mesures i pressupost 

 

Pren la paraula el Sr. Oriol Bossa per exposar les dades i els indicadors relatius a 

l’any 2020. Es presenten els següents blocs d’indicadors: indicadors socioeconòmics, 

sobre ajuts gestionats, sobre atenció ciutadana i dades sanitàries. Quan s’enviï l’acta 

Es farà arribar la presentació als membres de la Comissió de Seguiment del Pacte.  

A continuació, s’obre un torn de paraula relatiu al punt de l’ordre del dia sobre l’estat 

de situació i principals indicadors, presentat per el Sr. Oriol Bossa. Abans d’obrir el 

torn, el Sr. 

Pren la paraula el Sr. Isaac Amela per fer constar que fa una setmana 

aproximadament que al web de l’Ajuntament que només hi ha dades del 31 de 

desembre. 

El Sr. Aitor Rivera per dir que s’agafen les dades de l’open data de la Generalitat. 

Informa que al 2021 han canviat els criteris a l’hora de comptabilitzar els contagis. Per 

això i per evitar comparatives errònies ara s’ha enllaçat directament amb l’aplicatiu de 

la Generalitat on està actualitzat al dia. Això no quedava clar i aquesta setmana s’ha 

fet un canvi per especificar que al web de l’Ajuntament apareixen només les dades del 



2020. A partir del gener del 2021, aquestes dades s’enllaçaran directament des de la 

Generalitat. L’enllaç està disponible a l’apartat web de l’observatori.  

Pren la paraula la Sra. Lidia Muñoz per agrair l’assistència i felicitar la tasca per la 

feina feta i la capacitat d’aterrar les mesures. Informa que cada cop treballem amb més 

concreció i dades més carteres.  

Des del Govern, es pensava que en el període de 18 mesos milloraria la nostra 

situació i això no està passant. Comenta que ens hem de continuar armant per tenir 

eines per fer front a la crisi. Destacar, seguidament, que un dels plantejaments inicials 

que es vol fer a la comissió és que el Pacte en comptes de durar 18 mesos, segons 

l’acord inicial, es traslladi l’acord a 24 mesos. Ara hi ha més aproximacions i 

concrecions. Menciona que ara se sap que hi ha fonts de finançament que s’han 

d’esgotar al 2021, concretament el romanent de tresoreria, però hi ha d’altres que 

venen d’altres administracions (europa, àrea metropolitana, etc.) i  que, per tant, 

tindran un altre espai en el temps.  

S’informa que, atenent a tot això, s’han ajustat els números d’aquest Pacte. Menciona 

que es va fer una primera presentació on es va dir que la dotació del Pacte era de 6,5 

milions d’euros i que, després de l’ajust, el nou import és de 5.930.000 euros. Aclareix 

que no vol dir que aquests diners no els gastem, sinó que es gastaran més endavant. 

A continuació presenta la dotació econòmica del Pacte de Ciutat. S’informa que a la 

presentació s’han posat exemples d’algunes mesures –no totes- i que, per tant, els 

sumatoris inclosos en el document no donen els resultats totals. Es farà arribar la 

presentació per correu electrònic.  

En el primer eix de mesures, vinculat a la garantia de drets bàsics i de ciutadana, dotat 

amb 1,7 milions €. Son projectes relatius a les cures, atenció social interseccionals o 

estratègies per garantir pel dret a l’habitatge. Començant per algunes mesures hem 

previst una línia d’ajut en matèria d’habitatge i reforç de l’Oficina Local de l’Habitagte. 

Com s’ha vist, hi ha persones que han quedat fora dels ajuts d’habitatge de la 

Generalitat i nosaltres volem ajudar a que la diferència entre les sol·licituds i els ajuts 

atorgats sigui menor. També hi ha projectes com el manteniment i el reforç del 

Connecta’t, que és el servei d’assessoraments en matèria d’eficiència energètica. 

També hi ha increments en el menjador social. Al pressupost del 2021 ja s’ha 

incrementat l’import del menjador social en 90.000 € respecte al 2020. En aquest eix 

també hi ha projectes molt interessants com la formació per combatre l’escletxa digital 

amb gent gran o temes de salut mental. En aquest darrer punt es preveu l’ampliació de 

serveis de salut mental a Sant Feliu i la intenció de dur a terme una política coordinada 

amb la resta d’agents, per evitar que no hi hagi seguiment.   

Pel que fa a l’eix de revitalització econòmica hi ha dos grans línies d’ajuts; per una part 

dirigida als comerços tancats i, per l’altra, pel foment del comerç. Per això hi ha una 

dotació de 1,4 milions € pel foment de l’ocupació. Aquest eix és transversal a la resta 

de línies d’actuació. També s’inclou el personal per gestionar els projectes del propi 

Pacte.  

En l’àmbit de les línies d’ajuts, defensa que s’havia plantejat la devolució de taxa 

d’escombraries durant els mesos de confinament, però com s’ha plantejat finalment en 



el Pacte és continuar amb les línies d’ajut a la contractació per a les empreses i a 

l’emprenedoria i el comerç, on s’incorporen ajuts als comerços que havien tancat i que 

tornaven a obrir, aquestes ja plantejades al juliol. Així doncs, informa que s’ha inclòs 

una tercera línia per als sectors més afectats per les restriccions: el sector de la 

restauració, esport, estètiques. Afegeix el sector de l’oci nocturn.   

Per últim, explica l’eix de nous usos de l’espai públic, dotat amb 380.000 €,. S’han 

dimensionat els projectes que tenim en la millora de les zones i eixos verds. Aclareix 

que no vol dir que només hi hagi inversions per aquest import, sinó que, si ens fixem 

en l’eix de revitalització econòmica, també hi ha prevista una mesura d’inversió en 

energia renovable dotada amb 1.180.000 €. Aquesta línia ens casa més amb la 

revitalització econòmica. S’informa que la ciutat ja té un Pla d’inversions i un Pla 

d’actuació del Mandat on estan previstes inversions i que, per això, no cal obrir línies 

que ja estan contemplades. Per això aquest biaix d’eixos a nivell econòmic.  

En acabada la presentació, la Sra. Lídia Muñoz proposa reprendre la necessitat 

d’acordar ampliar el Pacte a 24 mesos, per un tema d’execució i perquè la situació no 

millora.  En principi el Pacte acabava al desembre del 2021 i proposem allargar-lo fins 

al juliol del 2022. 

Atenent al calendari, per posar en marxa aquesta maquinaria, cal tenir en compte que 

al febrer és liquida el pressupost del 2020, s’incorpora el romanent de 3 milions €. És 

important que ho portem al mes de febrer per tal que al març ja es disposin d’aquests 

diners, tenint en compte els períodes de tramitació ordinària.  

Seguidament, afegeix que també estem presentant un escrit d’impuls del Pacte per 

presentar-lo al Ple del mes de febrer. Per últim, remarca que la proposta de modificar 

el calendari és acceptada per la Comissió.  

Tot seguit es dona inici al torn obert de paraula.  

Pren la paraula el Sr. Francesc Moliner per preguntar si la mesura de foment del 

treball, quantificat en 1,4 milions d’euros com es materialitza a la pràctica.  

La Sra. Lídia explica que els costos totals dels projectes estan comptabilitzats incloent 

els costos de personal, la força de treball. Aquests 1,4 milions € estan pensats per fer 

plans d’ocupació més clàssics, foment de l’ocupació en col·lectius vulnerables, per 

fomentar l’ocupació i per gestionar internament els projectes del Pacte de Ciutat. Per 

exemple, el projecte per reduir l’escletxa digital també vol fomentar l’economia circular 

i té un retorn. Pel que fa al foment de l’ocupació i les ajudes en aquest sentit, hi ha 

prevista una partida per al 2021 per a que les empreses contractin a persones.  

Intervé la Sra. Dolors Turu per explicar que les ajudes a les que fa referència la Sra. 

Lídia Muñoz són de 3.000€ , més 1.000€ si els contractes estan dirigits a col·lectius 

de persones vulnerables i, per altra banda,  que els contractes siguin indefinits. 

Pren la paraula la Sra. Saida Eliluch, agraeix la feina feta i celebrar la dotació 

econòmica del Pacte. Menciona que cal tenir en compte la qualitat del treball i vigilar el 

compliment del conveni col·lectiu. Pregunta si això es vigila per part de l’Ajuntament  a 

l’hora de justificar.  



Intervé el Sr. Ramon Pons. Menciona que volen continuar sumant esforços i proposa 

fer un conveni entre AEPLA, PIMEC i Ajuntament per treballar temes econòmics.  

El Sr. Xavi Sanchez, pren la paraula per destacar pel que fa a la durada del Pacte 

està d’acord amb l’ampliació. Menciona que el futur pot ser diferent i que, per tant, 

sembla bé que es pugui disposar d’aquest Pacte per fer front al futur.  

Tot seguit, la Sra. Lídia Muñoz menciona que, pel que fa a les ajudes, el fet de 

canviar els contractes de temporals a indefinits és un avenç important en relació al 

compliment dels convenis. Pel que fa al conveni, hem de seguir tenint marcs de 

col·laboració i explorar doncs, les vies possibles per a fer-ho.  

El Sr. Oriol Bossa informa que s’estan preparant unes sessions formatives dirigides 

als comerços i empreses per faciliar l’accés als fons europeus, els anomenats Next 

Generation. 

Intervé la Sra. Susana Fry per preguntar sobre el tipus d’ajuts al comerç que es faran 

al 2021.  

Respon a la pregunta la Sra. Dolors Turu, informa que a les activitats econòmiques 

més colpejades per la crisi està previst donar ajuts directes, igual que s’ha fet durant el 

2020 per fomentar la contractació, la reobertura i l’emprenedoria. Fa referència als 

sectors de la restauració, extraescolars, gimnasos, bars musicals, etc. Es vol donar 

una quantitat de la manera més directa que es pugui i amb el tràmit més directe que es 

pugui.  

El Sr. Xavi Sánchez vol aclarir dos aspectes: quines són les inversions que es volen 

fer en el tema energètic i la qüestió dels residus, ja que estan augmentant 

exponencialment. Pregunta si hi ha dades sobre aquest tema i si l’AMB fa retorn 

d’aquests assumptes. Menciona que caldrà reforçar la sensibilització en tot això. En 

resum: quines passes s’ha fet en relació a l’eficiència energètica i reimpuls de les 

empreses i residus  

El Sr. Rafael Bellido pel que fa a l’àmbit de l’eficiència energètica, s’estan treballant 

dos eixos: d’una banda amb el món empresarial reforçar que puguin constituir 

comunitats energètiques i que puguin disposar d’instal·lacions solars no només 

d’autoconsum per la industria. En aquest sentit, es va fer una jornada la setmana 

passada. Amb el Connecta’t es vol obrir una via per a les comunitats de propietaris. 

Amb les instal·lacions fotovoltaiques que es volen incorporar als equipaments 

municipals, també es pretén crear comunitats energètiques municipals. Menciona que, 

pel que fa als residus, efectivament el volum s’han incrementat de forma exponencial, 

sobre tot els voluminosos. El que preveu el Pacte de Ciutat per la reducció de residus 

té a veure amb la recollida comercial porta a porta, entre d’altres línies d’actuació. 

També hi ha previst fer obrer a la deixalleria per reutilitzar residus i que es concedeixi 

la gestió a alguna empresa d’economia social.  

El Sr. Ricard Valls afegeix que una de les línies del Pacte de Ciutat preveu una 

campanya de comunicació i sensibilització pel tractament de residus, especialment 

d’aquells que tenen a veure amb els originats per la pandèmia. Afegeix que s’enviarà 

la documentació per correu electrònic i s’adjuntarà al Decidim. 



 
 
 
Acords presos 
 

1. Allargar el calendari del Pacte de Ciutat de 18 mesos a 24 mesos. Per tant, 
ampliar la durada del Pacte de Ciutat fins al juliol del 2022. 

2. Substituir l’actuació d’establir una línia de subvenció als petits comerços de 
proximitat, en base a la reducció en la generació de residus durant el temps 
que no han dut a terme l’activitat per: establir una línia d’ajut directe a les 
activitats econòmiques més afectades, amb la intenció de pal·liar els efectes de 
la Covid-19. 

3. Presentar al Ple de febrer un text unitari d’impuls del Pacte de Ciutat. 
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